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Republika e Kosovës
Republika Kosovo - Republic of Kosovo

Kuvendi - Skupština - Assembly
VI SAZIV
Jesenje zasedanje
Komisija za Evropske Integracije
Sednica br. 28.
Priština, 30.10.2018, u 11:00 časova
Zgrada Skupštine, sala N-10

Z A P I S N I K

Sednici su prisustvovali: Blerta Deliu-Kodra, Armend Zemaj, Fikrim Damka, Ismajl
Kurteshi, Fatmire Kollçaku, Visar Ymeri, Ilir Deda, Zenun Pajaziti, Adem Hoxha i
Milaim Zeka.

Odsutni: Donika Kadaj- Bujupi.

Osoblje za podršku  komisije: Ahtere Loxha i Florent Mehmeti.

Drugi učesnici: Predstavnici GIZ, KDI i mediji.

Sastankom je predsedavala Blerta Deliu –Kodra, predsednica komisije

Predsednica - nakon što je utvrdila da su ispunjeni uslovi za rad, otvorila je sednicu sa
ovim;

Dnevni red:

1. Usvajanje dnevnog reda;
2. Usvajanje zapisnika sednice održanoj 16.10.2018;
3. Razmatranje Nacrta zakona br.06/L-007 za izmenu i dopunu Zakona br.03/L-007

o vanparničnom postupku, sa amandmanima Funkcionalne komisije sa
stanovišta usklađenosti sa zakonodavstvom EU;

4. Razmatranje Nacrta zakona br.06/L-008 za izmenu i dopunu Zakona br. 2004/26
o Kosovskoj baštini, sa amandmanima Funkcionalne komisije sa stanovišta
usklađenosti sa zakonodavstvom EU;
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5. Razmatranje Nacrta zakona br. 06/L-077 za izmenu i dopunu Zakona br.2004/32
o porodici Kosova, sa amandmanima Funkcionalne komisije sa stanovišta
usklađenosti sa zakonodavstvom EU;

6. Ostalo.

1. Usvajanje dnevnog reda;

Dnevni red usvojen je bez primedbi.

2. Usvajanje zapisnika održane sednice od 16.10.2018.

Zapisnik prošle sednice  usvojen je bez primedbi.

3. Razmatranje Nacrta zakona br.06/L-007 za izmenu i dopunu Zakona br.03/L-
007 o vanparničnom postupku, sa amandmanima Funkcionalne komisije  sa
stanovišta usklađenosti sa zakonodavstvom EU.

Predsednica – iznela je zakonsko mišljenje o Nacrtu zakona, pitanje koja se regulišu ovim
nacrtom zakona, ostaju unutrašnje nadležnosti zemlji članica i nisu specifično regulisane
zakonodavstvom EU.

Potvrdila je da ovaj Nacrt zakona sa amandmanima Funkcionalne komisije nije u suprotnosti
sa zakonodavstvom EU, pa se može preporučiti za usvajanje u Skupštini.

Predsednica otvorila je raspravu i nakon glasanja ustanovila da je komisija izdala ovo:

Preporuka
Nacrta zakona br. 06/L-007 za izmenu i dopunu Zakona br.03/L-007 o vanparničnom
postupku, sa amandmanima Funkcionalne komisije  nije u suprotnosti sa
zakonodavstvom EU i kao takvo može se preporučiti  za usvajanje u Skupštini.

4. Razmatranje Nacrta zakona br.06/L-008 za izmenu i dopunu Zakona br. 2004/26
o Kosovskoj baštini, sa amandmanima Funkcionalne komisije sa stanovišta
usklađenosti sa zakonodavstvom EU.

Predsednica - iznela je zakonsko mišljenje o Nacrtu zakona, pitanje koja se regulišu ovim
nacrtom zakona, ostaju unutrašnje nadležnosti zemlji članica i nisu specifično regulisane
zakonodavstvom EU.

Potvrdila je da ovaj Nacrt zakona sa amandmanima Funkcionalne komisije nije u suprotnosti
sa zakonodavstvom EU, pa se može preporučiti za usvajanje u Skupštini.

Predsednica otvorila je raspravu i nakon glasanja ustanovila  da je komisija izdala ovo:
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Preporuka
Nacrt zakona br.06/L-008 za izmenu i dopunu Zakona br. 2004/26 o Kosovskoj
baštini, sa amandmanima Funkcionalne komisije nije u suprotnosti sa
zakonodavstvom EU, pa se može preporučiti za usvajanje u Skupštini.

5. Razmatranje Nacrta zakona br. 06/L-077 za izmenu i dopunu Zakona br.2004/32
o porodici Kosova, sa amandmanima Funkcionalne komisije sa stanovišta
usklađenosti sa zakonodavstvom EU.

Predsednica, - iznela je zakonsko mišljenje o Nacrtu zakona, pitanje koja se regulišu ovim
nacrtom zakona, ostaju unutrašnje nadležnosti zemlji članica i nisu specifično regulisane
zakonodavstvom EU.

Potvrdila je da ovaj Nacrt zakona sa amandmanima Funkcionalne komisije nije u suprotnosti
sa zakonodavstvom EU, pa se može preporučiti za usvajanje u Skupštini.

Predsednica - otvorila je raspravu i nakon glasanja ustanovila  da je komisija jednoglasno
izdala ovo:

Preporuka
Nacrta zakona br. 06/L-077 za izmenu i dopunu Zakona br.2004/32 o porodici

Kosova, sa amandmanima Funkcionalne komisije, nije u suprotnosti  sa
zakonodavstvom EU, pa se može preporučiti za usvajanje u Skupštini.

6. Ostalo.

Predsednica – iz Direkcije za protokol obavešteni smo da Komisija italijanskog senata
izrazila spremnost te poseti Kosovo. Predloženi dani su 15 i 18 novembar.

Ilir Deda – u 2015, jedna delegacija Komisije za integracije zajedno sa bivšim
ministrom g. Çollaku, potpisali su memorandum saradnje sa komisijom senata o
Evropskim pitanjima za političke konsultacije, da bi se sastali dva puta godišnje, ali to
se nikada nije sprovelo, jer je tadašnja predsednica komisije otišla u Nju Jork i nije
nastavljeno od nove predsednice. Zato moramo ponovo potvrditi dogovor između dve
komisije i da počinjemo odrediti sledeći datum sastanka, i  dve komisije permanentno
održati političku liniju.

Predsednica - treba se konsultovati sa bivšim predsednikom komisije g. Çollaku, da
saznamo koji je  dogovor i da li je došlo do kojeg pomaka, a što se tiče izjave ministarke,
bilo bi dobro da i ona bude prisutna u sledećim sednicama, ali ne znam šta bi nam mogla
reči, zato što smo mi završile naše dužnosti i slažem se za  institucionalnu posvećenost do
kraja, i novembar da bude dinamičniji.
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Armend Zemaj – potrebno je pozvati ministarku u ovoj fazi, ne da ispravlja jezik
upotrebljen od Vlade, već da bi sadržala političko raspoloženje komisije, posebno za
temu integracija. Nije se složio sa pitanjem, šta da kažemo ministarki  u ovoj fazi, dobro
bi bilo da joj kažemo da je bolje da se usaglasimo jer smo se složili da se koordiniramo
oko agende da bi došli do jednog rezultata, jer za manje od dva meseca ne treba da
odustanemo, već da nastavljamo sa lobiranjem, ali ako nema pozitivnog odgovora,
iskreno ne znam koji ozbiljan političar će izaći ispred građana i pričati o liberalizaciji
viza i evropskoj integraciji, a ne zna kako će nastaviti dalje ova Vlada i ova Skupština
Naglašeno je da je bila ranija inicijativa da Senatori Evropskog parlamenta posećuju
Kosovo, to kažem od vremena kada sam ja bio predsednik grupe Prijateljstvo Kosovo-
Italija, sada su ponovno aktivizirane ove obostrane teme, ali i tamo su održana tri – četiri
pari izbora od kada je postignut taj dogovor, nesreća je što nemamo institucijalno
pamčenje, jer da bi se pratili ovi elementi, naša saradnja bi bila lakša, Nadam se da pri
susretu sa njima i mi pripremimo, da bi uputili bolje naše zahteve.

Fatmire Kollçaku – svi smo zainteresovani za proces liberalizacije viza, ali ako se
nekome pripiše kao neuspeh, biće to ova vladajuća koalicija. Zato me zanima gde stojimo
mi što se tiče agende komisije  za lobiranje i da li je bilo pomaka u tom pravcu, i da li će
se zakazana poseta Nemačkoj odvijati sada na početku ovoga meseca?
I ako smo bili skeptični, veoma je nepravedno da ne dobijemo liberalizaciju, i ako bi nam
EU trebala nuditi malo vise, jer ne-liberalizacija viza biće najveći udar za građane.

Zenun Pajaziti- što se tiče susreta sa ministarkom, što više sastanka bude je bolje, i ako
smo mi bili pripravni i ranije i zatražili smo da se koordiniramo za jednu agendu, ali ne
znam koliko smo mogli da se integrišemo u ovom procesu, i bilo bi dobro da sa
ministarkom vidimo da li postoji prostor da utičemo u ovim državama.
Slažem se da je bilo izjava ministarstva da je bilo nekoliko ocena u nastavku, dok je pot-
premijer bio oštriji, kada smo pomenuli datume i dobili oštru kritiku iz EU,  ako
nastavimo da ukazujemo prstom jedni drugima za  ko je krivac, liberalizacija viza će se
odložiti, političke partije treba da imaju najprincipijelniji i iskreniji stav u ovom procesu.

Visar Ymeri – mi treba da imamo oštriji ton naspram EU, ako do decembra ne donose
odluku o liberalizaciji viza, uslovljenost  od strane EU neće biti vredno, zato što su oni
gubili mogućnost uslovljavanja. jer kada su uslovljavali, Republika Kosova, veoma
mučno je ispunila zahteve, znači oni nisu se pridržali svog dela ugovora, onda zašto bi mi
odobrili stvari koje od nas traži EU, koje su u suprotnosti sa našom političkom voljom,
kao što je slučaj sa demarkacijom. Pod ovim okolnostima, svima bi trebalo da bude jasno
da će doći do reperkusija u dijalogu sa Srbijom, jer ako je dijalog sa Srbijom nešto što
najviše potiskuje EU, a Kosovo takođe prihvata zbog EU, onda će to imati reperkusije jer
ne može biti dijaloga sa Srbijom ako EU i dalje nastavlja tako da radi.
Očigledno, odgovornost naših institucija nije odbačena jer smo mnogo propustili u
vladavini prava i preuzeli smo dosta krivice i odgovornosti na sebe i kada ih nismo vršili.
Mi imamo odgovornost, ali postoje mesta koja su gore od nas, u vladavini zakona i
drugim oblastima a ukinule im se vize. Evropska komisija preporučila je ispunjenje
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kriterijuma, a neke države se sada pojavljuju i kažu da su nam potrebne dodatne
informacije, neka nam sada kažu koje su  dodatne informacije, i možemo ih dati. U tom
smislu, mi moramo zadržati tu liniju o kojoj smo ranije razgovarali objašnjavanjem i
lobiranjem, ali i sa malo pretnji. Mi ne možemo njih silom naterati da donose pozitivnu
odluku, ali moramo im pokazati da ovo oštećuje dosta odnos Kosova sa EU. Bilo je dobro
da predstavnici političkih partija kada razgovaraju, imaju u obzir da politika funkcioniše
na osnovu uslovljavanja, a ne uverenja, naša uslovljavanja nisu velika i ne bi trebalo da
budemo u nižem položaju prema EU i moramo  promeniti slepi odnos koji smo do sada
imali sa EU u političkim odnosima. U politici nisu svi sveci, svi mogu pogrešiti i mi smo
pogrešili ali odgovornost smo preuzeli na sebe. Nije prekasno da nastavimo sa
lobiranjem, a tokom novembra moram više insistirati na bilo kakvom obliku kontakta sa
njima, ili mi njih posetiti ili oni da dođu ovde, i pokazivati politički stav političkih partija
i naših institucija za liberalizaciju viza.
Na kraju je  rekao  da još jednom treba potražiti od institucija da  koordiniramo  izjave,
ali su vrlo sporadične i ni u jednom trenutku ne možemo postići institucionalnu
koherentnost koja predstavlja zajednički odnos države prema jednom pitanju.

Predsednica, u vezi lobiranja, rekla je da je nemački ambasador prosledio pisma i
zatražio je što bržu realizaciju susreta, tokom ove nedelje sastati ćemo se sa Nemačkom
komisijom za zakonodavstvo i Zaštitu potrošača, dobili smo izjavu i od nemačkog
ambasadora  i tražim da budemo blagi prema zahtevu za liberalizacijom i da bude
jedinstvena izjava u razgovoru o liberalizaciji viza  samo sa argumentima da je Kosovo
ispunilo kriterijume, čini mi se da imate pozitivnije pristup u pogledu Nemačke.

Ilir Deda –moramo biti veoma pažljivi i jedinstveni naspram liberalizaciji viza. Mi nismo
gori od nekih zemalja koje su dobile liberalizuju, kao što su Kolumbija, Moldavija,
Ukrajina i Đorđija, sada kažu da neki kriterijumi moraju biti korigovani, ali ne navode
koji su ti kriteriji.
Što se tiče susreta sa nemačkom delegacijom, predlažem da nakon toga konsultativni
sastanak bude jedinstven za ono o čemu želimo da razgovaramo, jer ako se vrate
pozitivnom odlukom, postoje velike mogućnosti da Nemačka kaže "da".

Fatmire Kollçaku – pri susreta komisije moramo imati jedinstvene stavove i uvek se
pozivati na izjavama najpoznatijih evropskih zvaničnika koje su bile javna, posebno kod
uslova demarkacije, znamo šta su govorili pre ratifikacije,  i izjave koje su dali da se sa
tim ispunjavaju kriteriji, šta sada?
Što se tiče borbe protiv organizovanog kriminala i korupcije, ova bitka nikada se ne
završava, ali unutar države moramo pozvati odgovorne ljude da postanu ozbiljniji da ne
povredimo proces nekim odlukama.

Zenun Pajaziti - upitao je članove da li možemo mi kao komisija, organizovati
zajedničku konferenciju i izjaviti naše stavove, koje smo mi kao predstavnici svih
političkih stranaka imamo puno nezadovoljstva i moglo je da se puno više postiže , ali
kriterijumi za liberalizaciju viza su ispunjeni, to su proverile institucije EU, a naša
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zajednička očekivanja, civilnog društva i svih građana je da do kraja ove godine čekamo
na vašu odluku.

Fatmire Kollçaku – u sednicama moramo se pozvati u njihovim izjavama i to navesti
redom, zato što sada oni odlučuju a ne mi.

Armend Zemaj – predlog poslanika mi je promenio mišljenje koje sam koje sam hteo
izneti , ali kada mi kažemo da smo mogli to odraditi, ali ne možemo, jer vidimo da ne
postoji zajednička agenda, efikasna koordinacija institucija, borba za zasluge nije unutar
komisije, politička borba je  unutar vlade. Pokušali smo da koristimo sve naše mehanizme
sa ambasadorima i nadležnim ljudima, a danas se rasprava vraća tamo gde je bila pre
mesec dana.

Predsednica - saopštila je da poseta  Komisije za evropske poslove Hrvatske, odložena
za novembar, a tokom novembra Komisija za evropske poslove Njemačke i Komitet za
evropske poslove Italijanskog senata također će doći da poseti Komisiju. U nastavku
rekla je da je zabrinuta jer ne zna kako se obratiti ministru inostranih poslova i ministru
unutrašnjih poslova, tri puta poslali su pozivi, i uvek je odgovarao uz obrazloženje da je u
inostranstvu i traži razumevanje za nove sastanke. Ministar unutrašnjih poslova zatražio
je od nas da shvatimo da je on novi ministar i da će doći u prvoj nedelji novembra.
Ismajl Kurteshi – razmotrio je tri pitanja: za neodgovornost ministara, treba se još jednom
uputiti poziv i upozoriti da će njihova neodgovornost biti objavljena i istovremeno
obavestiti premijera i postaviti pitanje u Skupštini.
Što se tiče konferencije za štampu koju je spomenuo poslanik Zenuni, rekao je da nije
loše održavati, ali svakodnevno smo pred medijima i ovde u komisiji i još jednom
možemo izjaviti za spremnost komisije da napreduje ovaj proces .
Dok za treće pitanje, rekao je da svrha održavanja  sastanka sa predsednikom Skupštine
Kosova i ministarkom za integraciju, bilo koordiniranje za lobiranje, ali se ništa nije
uradilo, zato moramo još jednom zatražiti posebno od ministarke za integraciju da
insistiramo da ona zajedno sa komisijom prisustvuje sastanku, što će rezultirati
zajedničkom koordinacijom za preostali period do sredine decembra. Osim sastanaka sa
ambasadorima ništa nije bilo koordinirano i ovi sastanci nisu ili koordinirani sa
ministarkom .Članovi komisije predložili su da se još jednom uputi poziv ministrima i
ako ne prisustvuju, onda će se na sednici održati javne primedbe.

Predsednica - razgovarali smo sa GIZ i poslanikom Zenun Pajaziti koji su i politički
predstavnici na Forumu za transparentnost i dobra je ideja, da ako postoji dogovor da se
okupljamo  zbog toga što imamo jedinstvenu izjavu o EU, da je decembar datum kada
očekujemo odluku. Predviđali smo sastanak sa Forumom, ušli u dnevni red i predala reč
Zenun Pajaziti da vas obavesti u vezi s tim.

Zenun Pajaziti: Kako civilno društvo sa Skupštinom funkcioniše na ovom forumu, ideja
je bila da Komisija za integraciju organizuje  sastanak sa civilnim društvom u duhu
aktivnosti liberalizacije viza, i dobro bi bilo što brže da se  koordinira.
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Na kraju, kako su se i  ostali članovi Komisije složili, ponoviti poziv ministrima,
predsednica je zatražila da se ponove pozivi  poslednji put, a ako ne dolaze, primoravaju
nas da zaoštrimo  naš jezik u odnosu na vladu, jer oni nisu odgovorni i ne dolaze na
sastanke koji su pozvani i na plenarnoj sednici ćemo javne primedbe izjaviti, pogotovo
ministru inostranih poslova koji nikada nije predao izveštaje tokom ovog mandata, uvek
se opravdavao da se nalazi  u inostranstvu.

Sednica se završila u 12:25.časova

Pripremio: Predsednica komisije,
Jedinica za podršku Komisije ----------------------------

Blerta Deliu -Kodra


